
اخبار كشور
صفحه 11
سه شنبه 1۶ آذر 1۴۰۰ 
۲ جمادی الاول 1۴۴3 - شماره ۲۲۹۰۸

نگاهی به دیروزنامه های زنجیره ای

فرقه گرایی اصلاح طلبان 
موجب تشدید نا امیدی در جامعه شد

سرویس سیاسی- 
روزنامه اعتماد روز گذشته گفت وگویی با یکی از فعالین سیاسی اصلاح طلب منتشر کرده که وی در بخشی از این گفت و گو 
درباره راهکار برون رفت اصلاح طلبان از بحران کنونی گفته است: »باید تکلیف مان در مواجهه با جریان هاي مختلف قدرت روشن 
باشد که چطور عمل خواهیم کرد؟! آیا یك جریان سیاسي هستیم؟! یك جبهه سیاسي هستیم، یك نحله یا یك گفتمان فکري 
هستیم؟! اگر در زماني که باید جبهه اي تصمیم گیري کنیم، فردي عمل کنیم، وقتي نیاز به تصمیم گیري فردي است، احزاب  ساز 
مخالف خود را کوك کنند و وقتي نیاز به اقدام همگام حزبي اســت، یك حزب راســا تصمیم گیري کرده و تصمیم دیگران را وتو 
کند، وضع بر همین منوال خواهد بود. این سردرگمي و بلاتکلیفي در جبهه اصلاحات مي تواند پاشنه آشیل اصلاحات باشد و تا 
به امروز هم چنین بوده است.« وی همچنین در ادامه اذعان می کند: »در جریان انتخابات مجلس دهم، اصلاح طلبان برنده میدان 
بودند اما همین که وارد مجلس شدند، فرقه گرایي و گروه گرایي باعث شد حتي کساني که موتلف انتخاباتي اصلاح طلبان بودند، راه 
خود را جدا کردند و کار خود را پیش بردند... به هرحال این کارها انجام نشد و مجلس نتوانست انتظارهاي عمومي را برآورده کند 
و ناامیدي در جامعه تشدید شد.« گفتنی است چندی پیش روزنامه سازندگی ارگان حزب اصلاح طلب کارگزاران نیز در مطلبی 
در همین زمینه نوشته بود: واقعیت این است که با وجود باور به اصلاح طلبی نمی توان از کارنامه اصلاح طلبان چه در دولت چه در 
مجلس چه در شوراهای شهر و شهرداری ها دفاع کرد. حتی با فرض پذیرش نقش جناح مقابل در عدم همکاری با اصلاح طلبان و 
از آن فراتر برخی کارشکنی های جناحی و حزبی کارنامه اصلاح طلبان به خصوص در دوره اخیر در نهادهای انتخابی کامیاب نیست 
و در ناامیدی و ســرخوردگی مردم و شــهروندانی که به آنان رای داده اند اثر مستقیم دارد...متاسفانه فراتر از ناکارآمدی و مسائلی 

چون اتهام فساد و سوءاستفاده در همه سطوح کارگزاران سیاسی و حاکمیتی منتسب به جبهه اصلاحات به چشم می خورد.
مهندسی ترس و آیه یأس خواندن مدعیان اصلاحات درباره مذاکرات وین

روزنامه ابتکار در مطلبی به نقل از علی بیگدلی فعال سیاسی اصلاح طلب نوشت:ایران باید برای رسیدن به توافق سطح انتظارات 
خود را کاهش دهد... با توجه به انتظاراتی که ایران مطرح کرده بود، عملًا مذاکرات با شکست رو به رو شد.

در این مطلب آمده است: اگر ایران از پیشنهاداتی که ارائه کرده عقب نشینی نکند، مذاکرات به نتیجه نخواهد رسید، این در 
حالی است که اروپا تصور می کرد که ایران چنین پیشنهاد هایی را برای گرفتن امتیازات بیشتر نظیر لغو تحریم ها مطرح کرده، اما 
اگر همچنان ایران بر خواسته های خود پافشاری کند، احتمال تشکیل جلسه شورای حکام و صدور قطعنامه علیه پرونده هسته ای 

کشورمان و ارجاع آن از آژانس به شورای امنیت و تکرار اتفاقات ده سال گذشته وجود دارد.
بیگدلی گفت: اگر قرار باشد علیه ایران در شورای امنیت قطعنامه صادر شود، چین و روسیه ممکن است این قطعنامه را وتو کنند، 
اما با توجه به وجود مکانیزم ماشه در برجام هر یك از اعضای اروپایی می توانند این مکانیزم را فعال کنند که این موضوع می تواند 
برای ایران عواقب و تبعات بسیار جبران ناپذیری را داشته باشد، از سویی بنده نسبت به حصول توافق در مذاکرات خوشبین بودم، 
برخی نیز با توجه به چنین موضوعی به من خرده گرفتند، اما با توجه به نتیجه و اتفاقاتی که در وین رخ داده، بنده نسبت به ادامه 
مذاکرات و حصول توافق بدبین شده ام، به طوریکه اگر قرار باشد که روند فعلی ادامه پیدا کند، فروپاشی برجام می تواند ناگزیر باشد.

در این مطلب آمده است: عملاً این درخواست ها ]درخواست های ایران[ فراتر از انتظارات اروپا است و اگر چنین درخواست هایی 
از طرف آنها مورد قبول واقع شود در واقع ایران تمامی امتیازات را دریافت کرده، بدون اینکه تعهدات خود را اجرا کند، بنابراین در 

چنین شرایطی غرب با این رویکرد ایران کنار نخواهد آمد و مذاکرات با شکست رو به رو می شود.
اصلاح طلبان طی 8 سال گذشته کلید حل مشکلات کشور را در برجام خلاصه کردند ولی در نهایت به اعتراف مقامات دولت 
تدبیر و امید نتیجه ای جز »تقریبا هیچ«، »نزدیك صفر« و توافقی »روی هوا« عاید کشــور نشــد. علاوه بر این طرف های غربی با 
تشدید تهدید ها و تحریم ها در قبال جمهوری اسلامی ایران سیاست های تهاجمی در پیش گرفتند و زیر میز زدند! مدعیان اصلاحات 
حالا و در دولت سیزدهم برای کارشکنی در روند مذاکرت، مهندسی ترس و آیه یاس خواندن را در دستور کار خود قرار داده اند و 
درصددند القا کنند که ادامه استراتژی انقلابی تیم هسته ای جدید مساوی است با شورای حکام و تهدید نظامی غرب علیه ایران!

مدعیان اصلاحات و کلیشه تکراری ژست دفاع از حقوق زنان!
روزنامه شرق روز گذشته در گزارشی با عنوان »نامه ای از سوئیس« نوشت: »فیفا تأکید کرده زنان برای رقابت های لیگ برتر 
فوتبال ایران هم باید به ورزشگاه بروند...فیفا، بهمن ۱۳۹8 با ارسال نامه ای به فدراسیون فوتبال ایران که آن روزها با سرپرستی 
حیدر بهاروند اداره می شد، دقیقا روی ورود مسئله زنان در بازی های لیگ ایران هم تأکید کرده است؛ موضوعی که مشخصا اگر از 
سوی فدراسیون فوتبال ایران عملی نشود و مجوزهای لازم از سوی نهادهای بالاتر صادر نشود، می تواند مشکلات جدی و عدیده ای 
برای فوتبال ایران به وجود بیاورد«. گفتنی است اصلاح طلبان همیشه ژست »دفاع از حقوق زنان« گرفته و با شعارهای رنگارنگ با 
ادعای حمایت از زنان، گوش فلك را کر کرده اند؛ اما در بزنگاه ها مشخص می شود که این ژست، هیچ تناسبی با واقعیت نداشته است.

اصلاح طلبان در مسائل دیگری مانند ماجرای »به رسمیت شناختن زنان روسپی در ایران« )تیرماه ۹۵(، »ارائه اطلاعات زنان 
مطلقه ایرانی برای کارآفرینی در آنتالیا« )اردیبهشت ماه ۹۶( یا ماجرای »عقیم   سازی زنان کارتن خواب« و... نشان داده اند که حقوق 

زنان برای آنها محلی از اعراب نداشته و اساساً کارنامه قابل قبولی از خود به جای نگذاشته اند.

دستور رئیس دستگاه قضا 
برای بررسی ویژه و مجدد وضعیت بورس

رئیس دستگاه قضا گفت: مسئله بورس از سوی سازمان بازرسی 
کل کشور و دادستان کل کشور در گذشته دنبال شده است، اما به نظر 

من کفایت نمی کند.
به گزارش مرکز رسانه قوه قضائیه، حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین 
محســنی اژه ای در جلسه دیروز شورای عالی قوه قضائیه با  اشاره به اهمیت 
رسیدگی به وضعیت بورس تأکید کرد: مسئله بورس از سوی سازمان بازرسی 
کل کشور و دادستان کل کشور در گذشته دنبال شده است، اما به نظر من 
کفایت نمی کند و عقیده دارم بسیاری از موضوعات را اگر یك بار دنبال شوند 

و سپس رها شوند ما به نتیجه مطلوب خود نخواهیم رسید.
رئیس قوه قضائیه گفت: کماکان به ذهن می رسد و قرائن و شواهد این گونه 
حکایت می کند یك روال عادی و متعارف در بورس رقم نمی خورد، بنابراین بار 
دیگر رسیدگی به این موضوع را درخواست می کنم. دستور مکتوب این موضوع 
به رئیس سازمان بازرسی کل کشور هم ابلاغ شد، گزارشات قبلی خود را به 
روز کرده و این موضوع را دنبال، پیگیری و تعقیب کنید تا اگر تخلف و جرمی 

صورت گرفته است به هیچ وجه قابل بخشش و اغماض نیست.
اژه ای گفــت: تعداد کثیری از مردم ما اعتماد کردند و پول خود را وارد 
بورس کردند و حالا متضرر شده اند. بخشی از این ضرر ها در بورس طبیعی 
است، زیرا باید آموزش می دیدند و توجه و رعایت می کردند اما به هر صورت 
بســیاری از افراد تقریبا هستی خود را وارد بورس کردند و با مشکل جدی 
مواجه شدند؛ بنابراین بازرسی کل کشور به گزارش های قبل اکتفا نکنند و 
این موضوع را به صورت جدی دنبال و پیگیری کنید و اگر تخلف و جرمی  رخ 

داده بود آن را به دادگستری و مسئولین ذی ربط گزارش کنید.
وی ادامه داد: دادســتان کل کشــور هم این موضوع را رها نکنند و در 
شورا های عالی بورس و سایر جلسات مجدد آن را پیگیری کنند. فرضا اگر 
مشخص شد هیچ  اشکالی هم وجود نداشت باز هم برای مردم به صورت شفاف 
روشــن شود، در حال حاضر برای مردم این ذهنیت وجود دارد که تخلفاتی 
صورت گرفته است. اگر پس از بررسی مشخص شد هیچ چیز خلافی وجود 
ندارد، مســئولین ذی ربط برای مردم شفاف آن را توضیح دهند. در نتیجه 
در این موضوع به صرف گزارش اکتفا نکنید، پیگیری کنید و به مســئولین 
ذی ربط مکتوب اعلام کنید، به بنده هم اعلام کنید تا دنبال کنم و ان شاء الله 

به نتیجه برسیم.
نتیجه پرونده های تحقیق و تفحص ارسالی از مجلس

اعلام شود
محسنی اژه ای با  اشاره به گفت و گوی روز یکشنبه با رئیس کل دادگستری 
و دادستان تهران، گفت: درخصوص پرونده های تحقیق و تفحصی که از طرف 
مجلس ارسال شــده، وقت ویژه ای گذاشته شود تا میزان و تعداد پرونده ها 
مشخص شود و مشکلات پرونده ها و مختومه شدن یا نشدن پرونده ها را با 

ذکر دلایل برای مجلس ارسال کنند.
وی با بیان اینکه یکی از گلایه های مجلس شورای اسلامی بی اطلاعی از 
آخرین وضعیت گزارش های تحقیق و تفحص و گزارش های ارسالی از سوی 
خانه ملت بوده اســت، خاطرنشــان کرد: این پرونده ها یا از طریق تحقیق و 
تفحص و یا از طریق کمیسیون اصل ۹۰ مجلس تشکیل شدند و کمیسیون 
اصل ۹۰ در تمام دوره های مجلس این گله را داشــته و دارند که نمی دانیم 

این گزارش ها در قوه قضائیه به کجا می رسد.
دیدار دانشجویان مطالبه گر با قاضی القضات

نمایندگان تشکل های دانشجویی دیروز در آستانه روز دانشجو، با رئیس 
قوه قضائیه دیداری چند ســاعته داشتند که بخش عمده ای از آن به طرح 

نظرات و مطالبات دانشجویان اختصاص داشت.

درمکتب امام

دانشگاه منفصل از اخلاق یعنی مصیبت
دنیا را دانشگاه به فساد کشانده است. و دنیا را دانشگاه می تواند به 
صلاح بکشد. دانشگاه های سرتاسر جهان اگر موازین انسانی را، اخلاق 
انســانی را، آنچه که در فطرت انسان است، در کنار تعلیم و تعلّم قرار 
بدهند، یك عالمَ، عالمَ نور می شــود. و اگر تخصص ها و علم ها منفصل 
باشــد از اخلاق، منفصل باشد از تهذیب، منفصل باشد از انسان آگاه، 
انسان متعهد، این همه مصیبت هایی که در دنیا پیدا شده است از همان 

متفکرین و متخصصین دانشگاه ها بوده.
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در گزارش خبری تحلیلی کیهان بررسی شد

قراردادهای اقتصادی جدید
نتیجه دیپلماسی فعال دولت

رئیــس مجلــس در گفت وگویی 
صمیمانه با دانشجویان به سؤالات آنها 
پاسخ داد، قالیباف در بخشی از سخنانش 
گفت براساس اعلام سازمان امور اداری و 
استخدامی  88 درصد فیش های حقوقی 
حقوقی  فیش های  صددرصد  و  مجلس 
دیوان محاســبات در سامانه پاکنا ثبت 

شده است.
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای 
 اســلامی پیش از ظهر دیروز و در آســتانه
۱۶ آذر روز دانشــجو، در جمع دانشــجویان 
دانشگاه شهید بهشتی با گرامیداشت شهدای 
روز دانشجو از ۱۶آذر ۱۳۳2 تا ۱۶آذر دی ماه 
۱۳۵۹ و بعد از آن و نیز شــهدای هسته ای، 
به سؤالات مطرح شــده از سوی نمایندگان 
تشکل های دانشــجویی در این جلسه  اشاره 
کرد و در پاســخ به آنها اظهار داشت: تحول 
در حکمرانی بزرگ ترین چالش امروز ماست 
و در 2۰ سال گذشته در جلسات مختلف به 

این مسئله  اشاره کرده ام.
قالیبــاف در ادامــه بــا بیــان اینکــه 
هوشمندسازی، شفاف سازی و مردمی سازی 
امور شــرط تحول در اداره کشــور اســت، 
خاطرنشــان کرد: در مجلس شورای اسلامی 
شــرایطی را فراهم کرده ایم تا همه نخبگان 
در جریــان آنچه در کمیســیون ها و اجزای 
آنها می گذرد به صورت سیستمی  قرار گیرند.

وی با بیان اینکه با این نظام بوروکراتیك 
موفقیتی نصیب کشور نمی شود، گفت: نظام 
بروکراتیك کشور ما تبدیل به اسب سرکشی 
شده که ظاهرا کسی نمی تواند مهارش کند.

رئیس مجلس شورای اسلامی به مسئله 
ما می توانیم و خودباوری  اشاره کرد و افزود: 
تفاوت ما میان ما می توانیم و ما نمی توانیم و 
تفاوت بین تکیه شایسته ســالاری و تکیه بر 
رانت در شمال و جنوب اتوبان تهران ـ کرج 
قابل مشاهده است که در شمال آن تاسیسات 
هوافضای ســپاه قرار دارد که گیربکس های 
فول اتومات را برای پرنده ها و موشــك های با 

برد چند هزار کیلومتر می ســازد و در سمت 
دیگر اتوبان به خاطر پمپ برف پاك کن، خودرو 

را معطل نگه می دارند.
قالیباف با بیان اینکه ریشه حل مشکلاتی 
مانند عدالت، شفافیت، اصلاح ساختار بودجه 
و تحــول در حکمرانی در دانشگاه هاســت، 
به ســؤال دانشــجویی که پرسید چه زمانی 
این بوروکراســی و انحصار شکسته می شود، 
پاســخ داد و گفت:  تا وقتی که ما بایستیم و 

پافشاری کنیم.
وی تصریح کــرد: امروز مــن به عنوان 
نماینده شــما در مجلس پیگیر این مسائل 
هســتم و مانند ۱2 ســال دوران شهرداری، 
معتقد به شفاف ســازی هستم؛ در شهرداری 
هیچ کلنگی نزدم، ولی برای هر پروژه ای تایمر 
گذاشتم که مردم بدانند این پروژه چه زمانی 
تمام می شود و هزینه تمام شده آن چقدر است.

رئیس مجلس شــورای اسلامی با تأکید 
بر اینکه اگر شفاف ســازی، هوشمندسازی و 
مردمی ســازی را رعایت کنیم، در طول یك 
برنامه پنج ساله و حتی در شرایط تحریم به 
ثبات اقتصادی می رسیم، به سه چالش بزرگ 
کشــور  اشاره کرد و اظهار داشت: چالش اول 
جمعیت، موالید و مهاجرت است، چالش دوم 

آب و چالش سوم اقتصاد است.
قالیباف تأکید کرد: مهم ترین موضوعی که 
در اقتصاد باید حل کنیم این اســت که دولت 
بیــش از دخلش خرج نکنــد؛ چراکه مجبور 

می شود دست در جیب مردم کند و بانك ها هم 
با خلق نقدینگی وضعیت امروز را به بار بیاورند.

قالیباف در ادامه درباره فعال بودن یا فعال 
نبودن برخی نمایندگان گفت: نماینده ای که 
ده ها طرح ارائه می دهد لزوما فعال نیســت، 
امروز بیش از 7۰۰ طرح و لایحه در مجلس 
در صف انتظار داریم؛ مگر ما چقدر زمان داریم 

که به همه اینها برسیم؟
وی اضافــه کرد: من تنهــا یك طرح را 
امضــاء کرده ام و آن هم طرح شــفافیت آراء 
نمایندگان بوده که در حال انجام است و دو 
شوری شدن آن هم برای این بوده که پخته تر 

و دقیق تر شود.
رئیس مجلس شورای اسلامی با تأکید بر 
اینکه شفافیت فقط منحصر به مجلس نیست و 
همه جا باید شفاف شود، تصریح کرد: مطمئن 
باشــید طرح شفافیت را دنبال می کنیم و به 

نتیجه می رسانیم.
قالیبــاف در ادامــه درخصــوص انتقــاد 
دانشــجویان از طرح نماینــدگان درخصوص 
حمایت از حقوق کاربران در فضای مجازی گفت: 
در اولین کمیسیون ویژه این طرح تأکید کردم که 
مذاکرات کمیسیون باید به صورت علنی از لایو 
اینستاگرام و صداوسیما پخش شود؛ همچنین 
تأکید کردم همه ذی نفعان درباره آن نظر بدهند 
و همین باعث شد تا طرح برای یك ماه به مرکز 
پژوهش ها برگردد تا  اشکالات آن برطرف شود.

وی با بیان اینکه مطمئن باشید در مجلس 

به دنبال فیلتر کردن فضای مجازی نیستیم، 
گفت: برخی کســانی که در حوزه نرم افزارها 
کار می کردند تا صحبــت از طرح صیانت از 
حقوق کاربران در فضای مجازی شد، گفت: 
به امارات و  ترکیه رفتند چون فکر می کردند 
فضای مجازی بسته می شود. در حالی که اینها 

توطئه دشمن بود.
وی درخصــوص شــفافیت حقوق های 
پرداختــی در مجلــس هم گفت: براســاس 
اعلام ســازمان امور اداری و استخدامی  88 
درصد فیش های حقوقی مجلس و صددرصد 
فیش های حقوقی دیوان محاسبات در سامانه 

پاکنا ثبت شده است.
رئیس مجلس شــورای اسلامی با بیان 
اینکه من هیچ حســاب مالی در مجلس باز 
نکرده ام و فقط فیش حقوقی دانشگاه تهران 
را می گیرم، اظهار داشت: اگر کسی یك ریال 
ناحق پیدا کرد که وارد زندگی ام شــده آن را 

اعلام کند.
وی خاطرنشــان کــرد: در دوره قبــل 
نماینده ای به گمرك رفت و تخلفی مرتکب 
شــد اما از او پشتیبانی شــد اما در این دوره 
هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان به این نتیجه 

رسید که باید پرونده به دادگاه برود.
رئیس مجلس شورای اسلامی همچنین 
درخصوص سرانجام لایحه رتبه بندی معلمان، 
وعــده داد که این لایحه در ســقف 2۵ هزار 

میلیارد تومان نهایی خواهد شد.

در جمع دانشجویان دانشگاه شهید بهشتی

قالیباف: 88 درصد فیش های حقوقی مجلس 
در سامانه پاكنا ثبت شده است

سرویس سیاسی ـ
سیاست خارجی پویا و فراگیر دولت، با 
آثار حائز اهمیت از جمله عضویت در پیمان 
شــانگهای، انعقاد قرارداد ســوآپ گازی با 
آذربایجان، صادرات سوخت،  و  ترکمنستان 
اهرم ســازی و ترســیم چارچوب منطقی 
و مقتدرانــه برای حریف و زیرپا گذاشــتن 

تحریم های غرب نمایان شده است.
کارنامه دولت ســیزدهم حاکی از آن است که 
دیپلماسی اقتصادی به ریل اصلی خود بازگشته است. 
سیاست خارجی در دولت سیزدهم فعال و فراگیر 
اســت. دولت با این دیپلماسی چندجانبه گرایانه از 
سویی معطل چك بی محل برجام و گردن کشی های 
غرب نمی ماند و تضمین مطمئن درباره عدم تکرار 
عهدشــکنی می خواهد و از سوی دیگر صادرات و 
شــرکای تجاری خود را با اولویت همسایگان تنوع 
بخشــیده اســت.  از همین رو، در کنــار مواجهه 
عزتمندانه با غرب، هم رسما عضو پیمان اقتصادی 
و امنیتی شانگهای می شود، هم در جریان اجلاس 
اکو با ترکمنستان و آذربایجان قرارداد سوآپ گازی 
منعقد می کند. همچنین به لبنان و سوریه سوخت 
صادر می کند و در ســه هفته بــه اندازه هفت ماه 
واکسن وارد می کند. اقداماتی که در شرایط تحریم و 
 FATF قرار داشتن ایران در لیست به اصطلاح سیاه
انجام می شود و نشان می دهد اینها بهانه هایی برای 
توجیه کم کاری ها و سبك کردن بار دشمن بوده و 
دیپلماسی انفعالی به سر آمده است. در این دوران 
با تفکر و مدیریت جهادی و انقلابی، سنگ تحریم ها 
خرد می شــود و ایران نقش مؤثر خود را در تکوین 
»قرن جدید آسیایی« و انتقال محور قدرت از غرب 

به شرق ایفا می کند.
جمعه 2۶ شــهریور و در جریان سفر آیت الله 
رئیسی به دوشــنبه پایتخت تاجیکستان، اعضای 
سازمان شانگهای با عضویت ایران در این سازمان 
موافقت کردند. سازمان شانگهای با عضویت ایران 
۹ عضو رســمی و ۳ عضو ناظر دارد. کشــورهای 
 عضو این سازمان، یك ســوم خشکی های جهان،
 42 درصد جمعیت و 2۵ درصد تولید ناخالص ملی دنیا،

2۱ درصد ذخایر نفــت و 4۶ درصد از کل ذخایر 
گاز جهان را در اختیار دارند. حجم اقتصاد اعضای 
سازمان شانگهای، ۳2 درصد از حجم اقتصاد اتحادیه 

اروپا بیشتر است.
یکشنبه 7 آذر نیز در جریان سفر رئیس جمهور 
کشورمان به عشق آباد پایتخت ترکمنستان و حضور 
در پانزدهمین نشســت سران ســازمان همکاری 
اقتصادی )اکو( قرارداد ســه جانبه سوآپ گاز میان 
ایران، ترکمنستان و آذربایجان امضا شد. علاوه بر 
جمهوری اسلامی ایران دیگر اعضای اکو متشکل از 
 ترکیه، پاکستان، افغانستان،  ترکمنستان، قرقیزستان، 
ازبکســتان، قزاقستان، تاجیکســتان و جمهوری 

آذربایجان نیز در این نشست شرکت داشتند.
پتانسیل ایران

 برای تبدیل شدن به یک هاب گازی
روزنامه دنیای اقتصاد اخیرا در گزارشی با تیتر 
»چراغ اول دیپلماسی گازی رئیسی« نوشت: »قرارداد 
سوآپ گازی ترکمنستان به جمهوری آذربایجان از 
طریق ایران، نخستین دستاورد بزرگ دیپلماتیك 
دولت ابراهیم رئیســی در حوزه انرژی نام گرفت... 
روابــط حســنه گازی بــا جمهوری آذربایجان و 
ترکمنســتان، پتانسیل ایران برای حرکت به سوی 
تبدیل شدن به یك هاب گازی را تقویت می کند.«

سازمان اکو متشکل از ۱۰ کشور با جمعیتی بالغ 
بر 4۰۰ میلیون نفر است. این سازمان از منظر تأمین 
و انتقال انرژی اهمیت قابل توجهی در جهان دارد. 
بر اساس آمارهای سازمان توسعه تجارت، صادرات 
کالایی اعضای اکو به جهان در سال 2۰2۰، بیش 
از 2۹۰ میلیارد دلار بوده است. همچنین، بر اساس 
آخرین آمارهای اعلام شده ۱۰ کشور عضو اکو در 
ســال 2۰2۰، بیش از 27.۵ میلیارد دلار صادرات 

درون گروهی داشتند.
دولت عزم جدی برای استفاده از ظرفیت های 
این سازمان دارد. رئیس جمهور در سخنرانی خود 
در این اجــلاس گفت: جمهوری اســلامی ایران 

اولویت ویژه ای برای همکاری و مشارکت اقتصادی 
با کشــورهای آسیایی به خصوص همسایگان خود 
در آسیای جنوبی، آســیای غربی، آسیای میانه و 

قفقاز قائل است.
وی خاطرنشان کرد: مجموعه »اکو« علاوه بر 
بهره مند ویژگی های مادی قدرت همچون جمعیت 
نیم میلیاردی، مالکیت یك سوم منابع انرژی جهان، 
موقعیت بی نظیر ارتباطی میان اروپا، چین و روسیه، 
خلیج  فارس و اقیانوس هند، نیروی انسانی جوان و 
پرتوان، دربردارنده هویتی ممتاز به نام اسلام است.

رئیس جمهور: قراردادهایی را منعقد کردیم که 
اعلام خواهد شد

رئیس جمهور همچنین، یکشــنبه شــب در 
گفت وگــوی زنده تلویزیونی درباره ســوآپ گازی 
ایران، ترکمنســتان و آذربایجان اظهار داشت: ما با 
ترکمنســتان طی ۵ سال مشکل داشتیم لذا پیرو 
این سفر هم ارتباط دو کشور مدنظر قرار گرفت و 
هم مسئله ترانزیتی ایران و هم موضوع سوآپ گازی 
بین ایران، ترکمنستان، آذربایجان برقرار شد که این 
موضوع می تواند ایران را به عنوان هاب منطقه ای - 

ترانزیت منطقه ای – مطرح کند.
وی با بیان اینکه وجود بنادر در کشور می تواند 
زمینه خوبی برای تعاملات با کشــورهای همسایه 
باشــد، گفت: به عنوان مثال ما در ترکمنســتان با 
فعالان اقتصادی که در آنجا کار می کنند و دو ســال 
است که فریادشان بلند شده، نشستی داشتیم. این 
فعالان اقتصادی به ما گفتند که باید فکری به حالشان 
شود چراکه زمینه های زیادی برای فعالیت وجود دارد 
لذا بنــده به آنها قول دادم که احیاء قرارداد گازی را 
دنبال کنم که کارشان به جریان بیفتد که الحمدلله 
تا آخر وقتی که آنجا بودیم، با حسن نیتی که بین دو 
کشور بوجود آمد، بسیاری از راه ها باز شد. این مسئله 

در آذربایجان و کشورهای دیگر هم همینطور بود.
آیت الله رئیســی بیان داشت: ما قراردادهایی 
را منعقد کردیم ولــی اعلام نکردیم، فقط به طور 
کلی عرض کنم که این موضوعات با کشــورهای 
مختلف ظرف چند وقت اخیر اعلام می شــود که 

البته مبالغ اش، مبالغ سنگینی است.
رئیس جمهور با بیان اینکه قراردادهای منعقد 
شده با کشورهای منطقه قابل توجه بوده و می تواند 
به رونق اقتصــادی کمك کند، تاکید کرد: فعالان 
اقتصادی باید در این رابطه بسیار فعالانه و امیدوارانه 

حضور پیدا کنند.
افزایش سه برابری روابط اقتصادی

 با تاجیکستان
وی خاطرنشان کرد:  در حاشیه اجلاس شانگهای 
و دیدارهای دیپلماتیکی که تاکنون داشتم، سران 
کشورها تأکید داشتند که خواهان ارتباط حداکثری 
بیشتری با ما هستند. میزان تجارت و روابط اقتصادی 
ما با تاجیکستان از زمان حضور بنده در این کشور تا 
امروز سه برابر شده است؛ بعد از عضویت در شانگهای 
گفتیم که فعالان اقتصادی فعال شوند و ارتباط برقرار 

کنند که برای کشور مؤثر خواهد بود.
آیت الله رئیسی اظهار داشت: کشورهای منطقه 
و همسایه خواهان ارتباط اقتصادی با ما هستند و 

کشور ما ظرفیت های بسیاری دارد.
هدف گذاری 5 میلیارد یورویی

برای روابط اقتصادی تهران - مسکو
معاون دیپلماسی اقتصادی وزیر امور خارجه نیز 
از تلاش دستگاه دیپلماسی برای افزایش مناسبات 
اقتصادی میان تهران و مسکو به رقمی بیش از پنج 

میلیارد یورو خبر داد.
بــه گزارش مهر بــه نقــل از صداوســیما، 
مهدی صفری در حاشــیه نشست بررسی آخرین 
وضع روابط اقتصادی تهران، مســکو، گفت: در این 
جلسه موضوعات مختلفی بررسی شد که یکی مربوط 
به کریدور شمال - جنوب بود که مسائل و مشکلات 
آن بررسی و بر تکمیل بخش های مختلف این کریدور 

در مسیر دریای خزر تاکید شد.
وی بیش از 8۰ درصد صادرات کشــورمان به 
روسیه را مربوط به محصولات کشاورزی دانست و 
افزود: علاوه بر این رقم صادراتی دو طرح فاینانس 
شده شامل نیروگاه سیریك و اینچه برون به ارزش 

دو و دو دهــم میلیارد یورو و تقویت دو نیروگاه به 
ارزش حدود 7۰۰ میلیون یورو قابل محاسبه است 
که مجموع ارقام به پنج میلیارد یورو افزایش می یابد.

صفری البته در جمع فعالان اقتصادی کشورمان 
که برای حضور در بخش تجاری نشســت سازمان 
همکاری های اکو در عشــق آباد حضور داشتند نیز 
گفته بود: دکتر رئیسی به درستی، سیاست تعامل 
حداکثری با همسایگان را در صدر اهداف سیاست 
خارجی کشــورمان قــرار داده و با جدیت موضوع 
تقویت تجارت خارجی در حوزه های نفتی و غیر نفتی 
را پیگیری می کند.  معاون دیپلماسی اقتصادی وزیر 
امور خارجه همچنین خبر داده که در 2 ماه گذشته، 
شاهد رشــد ۳۰ تا 4۰ درصدی در زمینه صادرات 
 به همســایگان بودیم و امیدواریم تا پایان سال به

۵۰ درصد افزایش یابد.
به همین ترتیب، سعید خطیب زاده، سخنگوی 
وزارت خارجه در نشســت خبری ۱4 آذر، درباره 
سند 2۵ ساله ایران و چین گفت: جلسات مختلفی 
درباره موضوعات مختلف در این زمینه برگزار شده و 
برخی پروژه ها در حال نهایی شدن است و این سند 
نهایــی بوده و امروز در حال اجرایی کردن بندهای 

مختلف آن هستیم.
گفتنی اســت، یك هیئت چینی با ســفر به 
تهران درصدد نهایی سازی قرارداد 2۵ ساله خود با 
ایران هستند. شنیده ها نیز حاکی از آن است که تا 
2-۳ ماه دیگر قرارداد تامین مالی چند طرح مهم 
اقتصادی در ایران از سوی چند کشور از جمله چین 

و روسیه امضا می شود.
ماه گذشــته نیز خبر رکوردشــکنی صادرات 
پس از 27 منتشــر شد. بر اساس گزارش گمرك، 
 مهــر امســال ۱۹/۵ میلیــون تن کالا بــه ارزش

 ۹/88۶ میلیارد دلار میان ایران و کشورهای دیگر 
مبادله شد، که ۵/2۶8 میلیارد دلار آن به صادرات 
اختصاص داشت. این رکوردشکنی که نشانه خروج 
ایران از تاثیرات شوك  کرونا و تحریم است، 8 درصد 

بیشتر از مهر ۹۹ بوده است.
تدابیر آیت الله رئیسی 

در تنش زدایی با همسایگان
در این میان، یك تحلیلگر آمریکایی در مطلبی 
در زمینه قرارداد گازی تازه ایران، جمهوری آذربایجان 
و ترکمنستان نوشت، این توافق توسط باکو و تهران 
دلیلی بر غلبه بر بحران سیاسی اخیر دو کشور همسایه 
است. جاشوا کوسرا، تحلیلگر امور قفقاز و اوراسیا در 
بخش هایــی از این مطلب که روز شــنبه در وبگاه 
»یوراسیا نت« منتشر شد نوشت، جمهوری آذربایجان 
و ایران با مبادله گاز طبیعی به همراه ترکمنســتان 
موافقت کرده اند و نزدیکی اقتصادی آنها پس از یك 

گسست سیاسی، بین دو همسایه تقویت گردید.
به گزارش فارس، نویســنده ادامه داد، روسای 
جمهــور جمهوری آذربایجان و ایــران 28 نوامبر 
)یکشــنبه هفتم آذر( در شهر »عشق آباد« دیدار 
کردند و پس از آن توافقنامه امضا شد. الهام علی اف، 
رئیس جمهور جمهوری آذربایجان پس از امضای این 
قرارداد به خبرنگاران گفت: از این پس روابط ایران و 
جمهوری آذربایجان در همه زمینه ها توسعه خواهد 
یافت. مردم ما ملت های برادر هستند، کشورهای ما 
کشورهای برادر هستند و موضوعاتی که امروز مطرح 
شد دوباره نشان می دهد که روابط ایران و آذربایجان 

در سطح بسیار بالایی قرار دارد.
نویســنده ادامه داد، به دنبال بحران از سوی 
پلیس جمهوری آذربایجان و دستگیری دو راننده 
کامیون ایرانی و رزمایش ایران در مرز، دو دولت به 
زودی اقدام به اصلاح امور کردند و اواخر نوامبر یك 
توافقنامه بالقوه مهم در مورد همکاری انرژی امضا 
کردند، اگرچه بسیاری از جزئیات نامشخص است.

یکی از عناصر مهم آن توافق در قرارداد جدید 
سوآپ گاز روشن شد که بر اساس آن سالانه ۱.۵ تا 
2 میلیارد متر مکعب گاز انتقال می یابد. ترکمنستان 
گاز ایران را تامین می کند و ســپس ایران به طور 
جداگانــه معادل آن گاز را به  جمهوری آذربایجان 
تحویل می دهد. نویسنده آمریکایی این گزارش در 
بخش دیگر تحلیل یك وبگاه جمهوری آذربایجان 
در این زمینه را منتشر ساخت و نوشت، وب سایت 
خبری »حققین« در این زمینه نوشت که چرخش در 
روابط تهران و باکو نتیجه غلبه آیت الله سید ابراهیم 
رئیسی، یکی از باهوش ترین نخبگان سیاسی ایران 

بر مشکلات موجود بود.
عین الله فتح الله اف ســردبیر این وبگاه نوشت: 
حتی در دوره تشدید فشار غرب بر ایران و علی رغم 
تماس های گذشته »جان بولتون« و پیام های »دونالد 
ترامپ«، دو مقام ارشد سابق آمریکا، الهام علی اف 
به صورت علنی در مقابل همه جهان از لزوم توسعه 
روابط اقتصادی و سیاست حسن همسایگی با تهران 
سخن گفت. یك رسانه صهیونیستی نیز در روزهای 
گذشته در تحلیلی قرارداد ســوآپ گازی ایران با 
ترکمنستان و باکو را بسیار مهم ارزیابی کرد و نوشت، 
این قرارداد دستاوردهای سیاسی برای تهران دارد.

جروزالم پست نوشت، یك پیام سیاسی مهم در 
قلب این توافق نهفته است و می تواند برنامه ایران برای 
تبدیل شدن به کانون انرژی گاز در منطقه را محقق 
کند. اکنون ایران این  قرارداد را پیامی مبنی بر این 
می بینــد که می تواند نقش خود را در منطقه پس از 
سال ها عدم موفقیت تغییر دهد. این پیام مهم است 
زیرا می تواند گام های بعدی ایران در گسترش تجارت 

با ترکمنستان به ویژه در زمینه گاز را تسهیل کند.
سوریه و ایران 4 سند همکاری امضا کردند

در آن سو، به گفته علیرضا پیمان پاك، مدیرعامل 
ســازمان توسعه تجارت ایران، در طول سفر وی به 
سوریه 4 ســند همکاری با وزیر اقتصاد و تجارت 
خارجی ســوریه در راستای توسعه تجارت بین دو 

کشور امضا شده است.
به گزارش تســنیم به نقل از شــبکه خبری 
المیادین، ســازمان توســعه تجارت ایران از پروژه 
مشترك خود با سوریه برای ایجاد بانك مشترك با 
هدف تسهیل مبادلات تجاری و مالی بین دو کشور 
خبر داد. این سازمان همچنین تأکید کرد که یك 
بانك مشترك برای حمایت از اجرای توافقات اخیر 
ضروری اســت. در ســال 2۰۱۹، رئیس کل بانك 
مرکزی ایران با همتای سوری خود موضوع ایجاد 
یك بانك مشترك با هدف تسهیل فعالیت تجار را 
بررســی کرده بود. خبر دیگر در این زمینه اینکه، 
کیوان کاشفی، رئیس اتاق مشترك ایران و سوریه 
گفت: در 7 ماه امســال حــدود ۱۶۰ میلیون دلار 
صادرات به سوریه صورت گرفته در حالی فقط حدود 
۱7 میلیون دلار واردات از سوریه انجام شده است.
فراهم شدن فرصت مشارکت شرکت های ایرانی

در بازسازی سوریه
به همین ترتیب، زیاد صباغ، وزیر صنایع سوریه 
در گفت وگو با تسنیم در دمشق از ارائه پیشنهادهای 

مهم به شــرکت های ایرانی برای سرمایه گذاری در 
ســوریه خبر داد و گفت که تجربه صنعتی ایرانی، 
تجربه ای نویدبخش است. بخش صنایع جمهوری 
اسلامی ایران، یك بخش پیشرفته است که به تبادل 
تجارب میان دو کشور برای پایه ریزی شرکت های 
صنعتی کمك می کند که دو ملت در دو کشور برادر 
از طریق همکاری و شراکت و صنایع مشترك سوری 
ایرانی و بومی سازی آن در سوریه سود ببرند تا در 

ادامه کشورهای منطقه هم از آن بهره مند شوند.
وی افزود که نشست های دوره ای میان طرفین 
ایرانی و ســوری با هدف پشت سر گذاشتن موانع 

پیش روی اجرای توافقات دنبال می شود.
صباغ از شرکت های ایرانی خواست با بخش های 
دولتی و خصوصی در جمهوری عربی سوریه شراکت 
و همکاری داشته باشند و از مزایای این قانون استفاده 
کنند که فرصت بزرگی برای شرکت های ایرانی فراهم 
می کند تا در ســوریه سرما یه گذاری کنند. چرا که 
روابط متمایز و برجسته ای میان ملت های سوریه و 
ایران به ویژه پس از درهم آمیخته شدن خون سوری 

با خون ایرانی در جنگ با تروریسم برقرار است.
وی بــا بیــان اینکــه وزارت صنایع ســوریه 
فرصت های سرمایه گذاری نویدبخش دلگرم کننده ای 
را به شــرکت های ایرانی ارائه کرده اســت، اظهار 
داشــت که در نتیجه جنگ ظالمانه علیه سوریه، 
ویرانی گسترده ای در بســیاری از زیرساخت های 
کشــور صورت گرفت و بازسازی این تاسیسات به 

سرمایه گذاران ایرانی پیشنهاد شد.
وزیر صنایع ســوریه از شــراکت و همکاری 
صنعتی با شــرکت های ایرانی برای مشــارکت در 
به جریان انداختن چرخ تولید در سوریه استقبال 
کرد و تصریح کرد، بخش صنعت در سوریه، آینده 
نویدبخشی دارد و دمشق بر بخش تولید به شکل 
اساسی برای بازسازی سوریه تکیه دارد و دولت هم 

در مرحله آتی در این مسیر حرکت می کند.
دولت جدید ایران روابط با چین و روسیه را

 تقویت کرده است
در همین شرایط، لی ویجیان، مدیر مطالعات 
غرب آسیا و آفریقای موسسه مطالعات بین المللی 
شانگهای در مصاحبه با وبگاه گلوبال تایمز با ستایش 
از سیاســت های منطقه ای دولت سیزدهم، گفت: 
دولت جدید ایران درگیری ها و تنش با کشورهای 
همسایه را کاهش داده و روابط با چین و روسیه را 

تقویت کرده است.
گالوپ: مردم ایران از ایالات متحده

 رویگردان شده اند
در این میان، نتایج نظرسنجی گالوپ که اخیراً 
منتشر شــد نیز نشــان داده مردم ایران علاوه بر 
نگاه خوش بینانه به دولت رئیسی از ایالات متحده 
رویگردان شــده اند و به سیاست جدید جمهوری 

اسلامی ایران در نگاه به شرق دید مثبتی دارند.
تأکید مقامات خارجی

 بر گسترش روابط و مناسبات با ایران 
طی روزهای اخیر نیز مقامات کشورهای مختلف 
با سفر به ایران، بر توسعه روابط و گسترش مناسبات 

با ایران تأکید کردند.
حســین امیرعبداللهیان، وزیــر امور خارجه 
جمهوری اســلامی ایران پس از دیدار و گفت وگو 
با فیصــل المقداد، همتای ســوری در نشســت 
خبری مشــترك در پاسخ به سؤالی درباره تقویت 
همکاری های تجاری بین ایران و سوریه و برنامه های 
ایران در این زمینه، گفت: در مشورت با آقای رئیس 
جمهور مقرر شــد آقای رســتم قاسمی وزیر راه و 
شهرســازی به عنوان رئیس کمیسیون مشترك 
اقتصادی دو کشــور در دولت جدید منصوب شود 
و فعالانه پیشرفت و توسعه همکاری های تجاری و 
اجرای اسناد در این حوزه چه در بخش خصوصی و 

دولتی بین دو کشور را دنبال کند.
فیصل المقداد: تمام حوزه های اقتصادی سوریه 

به روی ایران باز است
فیصل المقداد، وزیر خارجه سوریه نیز در این 
نشست خبری بیان داشت: سوریه توجه ویژه ای به 
تقویت روابط تجاری با جمهوری اسلامی ایران دارد. 
سوریه تمام حوزه های اقتصادی خود را برای سرمایه 
گذاری های ایران و حضور در پروژه های بازسازی در 
ســوریه باز کرده است. وی با بیان این که نیازهای 
اقتصادی سوریه متنوع است، اظهار داشت: از هرگونه 
مشارکت با حضور ایران در سوریه استقبال می کنیم.

همچنین، طلعت بیك مصدق اف، معاون رئیس 
جمهور در شورای امنیت ملی قرقیزستان در دیدار 
علی شمخانی، نماینده مقام معظم رهبری و دبیر 
شورای عالی امنیت ملی با ابراز خرسندی از سفر به 
ایران بر وجود اشتراکات قابل توجه در رویکردهای 
منطقه ای دو کشور تاکید کرد و گفت: قرقیزستان 
علاقه مند است که همزمان با استقرار دولت جدید 
در ایران، سطح مناسبات اقتصادی، سیاسی و امنیتی 

خود را با تهران ارتقاء بدهد.
شیخ طحنون بن زاید، مشاور امنیت ملی امارات 
متحده عربی نیز در دیدار با آیت الله رئیسی گفت: ما 
فرزندان این منطقه هستیم و یك سرنوشت داریم 
لذا توسعه روابط 2 کشور در دستور کار ما قرار دارد.

وی تاکید کرد: آماده توسعه همکاری ها هستیم 
و امیدواریم با سفر آیت الله رئیسی به امارات فصل 

تازه ای از روابط دو کشور آغاز شود.
در این دیدار مشاور امنیت ملی امارات دعوت 
رسمی رئیس امارات را برای سفر آیت لله رئیسی به 

این کشور به اطلاع رئیس جمهور رساند.
وی همچنین در دیدار شمخانی نماینده مقام 
معظم رهبری و دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: 
توسعه روابط گرم و برادرانه بین ابوظبی و تهران در 

ردیف اولویت های امارات متحده عربی است.
شیخ طحنون بن زاید ظرفیت های اقتصادی قابل 
مبادله بین دو کشور در حوزه های ترانزیتی، انرژی، 
حمل و نقل، بهداشت و درمان و سرمایه گذاری را 
بســیار گســترده عنوان کرد و افزود: لازم است با 
تشکیل کارگروه های تخصصی ضمن احصای دقیق 
زمینه های همکاری مشترك در حوزه های مختلف 

اقتصادی، موانع پیش رو شناسایی و رفع شود.
گفتنی است، اوصاف فوق نشان می دهد دولت 
انقلابــی بر رویکرد تعلیــق و انتظار و برجام زدگی 
نقطه پایان گذاشــته اســت. ایران در دوره جدید 
اجازه نمی دهد که معطل باشــد و آمریکا و غرب با 
قداره کشــی و حیله گری با اسم برجام بازی کنند. 
اهرم سازی می کند، برای حریف چارچوب مستحکم 
تعریف می کند و با دیپلماســی فعــال، فراگیر و 
چندجانبه از دمشــق و بیــروت در کنار مدیترانه، 
تا دوشنبه تاجیکستان و پیمان شانگهای و بستن 
قرارداد سوآپ گازی در عشق آباد، تحریم های غرب را 
زیرپا می گذارد. رویکردی که برکات و آثار آن بیشتر 

نمایان خواهد شد.

سرویس سیاسی-
رسانه های بین المللی و منطقه ای روزانه اخبار و 
تحلیل های مختلفی را درباره ایران منتشر می کنند. 
ترجمه گلچینی از ایــن گزارش ها و تحلیل ها به 
معنای تاییــد محتوای آنها نبــوده و صرفاً برای 
آشنایی مخاطبان با فضای رسانه های خارجی درباره 

کشورمان است.
بالتیمور سان: رویکرد آمریکا در برجام

 ایران را در موقعیت پیشرفته تر صنعت هسته ای
 قرار  داد

»توماس فریدمن« ســتون نویس نیویورك تایمز در 
روزنامه »بالتیمور سان« نوشت: قضات رای داده اند و این 
نتایج به دســت آمده است: تصمیم رئیس جمهور دونالد 
ترامپ برای پاره کردن توافق هســته ای ایران در ســال 
2۰۱8، تصمیمــی که مایك پمپئو، وزیر امور خارجه او و 

بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر اسرائیل، یکی از احمقانه ترین 
تصمیمات بود. همچنین تصمیمات ضعیف و غیرمولد امنیت 
ملی ایالات متحده در دوران پس از جنگ ســرد از جمله 
ایــن اقدامات احمقانه بود. اما در این مورد فقط حرف من 

را قبول نکنید.
موشــه یعلون در زمان امضای توافق هسته ای وزیر 
جنگ اســرائیل بود و به شــدت با آن مخالفت کرد. اما 
در کنفرانســی در هفته گذشته، بر طبق گزارش روزنامه 
اسرائیلی ها آرتص، گفت: »به همان  اندازه که آن توافق بد 
بود، تصمیم ترامپ برای خروج از آن با تشویق آقای نتانیاهو 
بدتر بود«. یعلون آن را »اشتباه اصلی دهه گذشته« در مورد 

سیاست ایران خواند.
دو روز بعد، ژنرال گادی آیزنکوت، فرمانده ارشد نظامی 
اســرائیل، زمانی که ترامپ از توافق خارج شد، اظهارات 
مشــابهی را بیان کرد که  هاآرتــص آن را »منفی خالص 
برای اسرائیل« گزارش کرد: اینکار ترامپ ایران را از همه 
محدودیت ها رها کرد و ایران را مشــغول برنامه هسته ای 

خود کرد؛ برنامه ای در یك موقعیت بسیار پیشرفته تر.«
پس از یك وقفه پنج ماهه، مذاکرات برای بازگرداندن 
پایبندی به برجام از روز دوشنبه در وین بین ایران، چین، 
فرانســه، آلمان، روســیه و انگلیس با مشارکت آمریکا از 
اتاق دیگری از ســر گرفته شــد؛ زیرا دیگر آمریکا طرف 

توافق نیست.
بدبینی فراوان است. دولت جدید ایران تاکید کرده است 
که آمریکا و اروپا باید تحریم های مالی علیه ایران را لغو کنند. 

ایران در رسانه های جهان

بقیه از صفحه 2
یك مقام ارشــد وزارت خارجه ایران در ارتباط با دو سند 
اخیــری که هیئت مذاکره کننده ایران به طرف های مقابل ارائه 
کرد و مربوط به لغو تحریم های یکجانبه و ظالمانه آمریکا علیه 
جمهوری اســلامی و فعالیت های هسته ای ایران می شد، گفت: 
»متن پیشنهادی ایران مبتنی و براساس پیش نویس ۶ دور قبل 
بوده و همان متن مبنا قرار گرفته و اصلاحات و پیشــنهادهای 
مورد نظر ایران بر روی متن مشــخص شده و ارائه شده اند. این 
پیشــنهادها از آن جهت که کاملا منطبق بر برجام ارائه شده، 
طبیعتا حداکثری نبوده و نیســتند، اما متاسفانه رویکرد طرف 

مقابل نسبت به تعهداتش حداقلی است.«
اولیانوف نیز در پیامی که دیروز )دوشنبه( در صفحه توئیتری 
خود منتشر کرد، درباره اظهارات این مقام ارشد وزارت خارجه 
ایران نوشت: »به نظر من، لحن این اظهارنظرات نشان می دهد 
که فضا برای مذاکرات بیش تر وجود دارد.« نماینده روســیه در 
مذاکــرات وین ادامه داد: »همان طور که به طور مکرر به تمامی 
شــرکای خود در مذاکرات وین گفته ایــم، صبر و فقط با صبر 
می توانیم به زبان مشــترك برسیم. بیایید از نتیجه گیری های 

عجولانه بپرهیزیم«.
آلمان: انتظار داریم ایران با پیشنهادهای واقع بینانه 

به مذاکرات وین بازگردد!
یك ســخنگوی وزارت امور خارجه آلمان دیروز )دوشنبه( 
مدعی شد که پیشنهادات ایران درخصوص برنامه هسته ای اش 
قابل قبول نیســت و افزود که برلین همچنان مایل است مسیر 
دیپلماتیك را در این زمینه دنبال کند اما زمان رو به اتمام است.

به گزارش خبرگزاری »رویترز«، وی در تشریح این ادعا اظهار 
داشت: ما پیشنهادها را با دقت و به طور کامل بررسی کردیم و 
به این نتیجه رسیدیم که ایران تقریباً تمام مصالحه هایی را که 

قبلاً در ماه ها مذاکره سخت به دست آمده بود، نقض کرده است. 
این پیشنهادها پایه ای برای پایان موفقیت آمیز گفت وگوها نیست.
سخنگوی وزارت امور خارجه آلمان افزود: انتظار داریم که 
هیئت ایرانی پس از رایزنی در تهران با پیشنهادات واقع بینانه به 
ویــن بازگردد. دور جدید مذاکرات وین برای »رفع تحریم ها« و 
احیای برجام از روز دوشــنبه )2۹ نوامبر و هشــتم آذرماه( در 
پایتخت اتریش آغاز شد و ایران دو سند درباره رفع تحریم های 
غیرقانونی آمریکا و فعالیت های هسته ای ایران به طرف های مقابل 
ارائه کرد و طرف های اروپایی از ایران درخواست کردند که برای 
رایزنی با مقام های کشورهای خود، به پایتخت هایشان بازگردند 
و مجدداً به زودی برای ادامه این مذاکرات به وین بازگردند که 

هنوز زمان دقیق بازگشت به مذاکرات نامشخص است.
از طرف دیگر »علی باقری« معاون سیاسی وزیر امور خارجه 
جمهوری اسلامی ایران و مذاکره کننده ارشد ایران در مذاکرات 
»وین« طی روزها و هفته های اخیر بارها اعلام کرده اســت که 
تیم ایران بســیار در مذاکرات جدی است و ارائه اسناد از سوی 
جمهوری اســلامی نمایانگر جدیت این کشور برای رسیدن به 
توافق اســت و هم اکنون نوبت به طرف های مقابل است تا عزم 
خود را نشــان دهند. وی اخیراً تصریح کرده است پس از آنکه 
طرف های مقابل مذاکره کننده، به دو سند ارائه شده ایران پاسخ 
دهند، سند سوم تحت عنوان »تصمیم« درباره راستی آزمایی لغو 
تحریم های آمریکا علیه ایران ارائه خواهد شد. ادعاهای طرف غربی 
در حالی اســت که آنها با کارشکنی و اخلال در روند مذاکرات 
وین نشــان دادند که برای این دور از مذاکرات هسته ای جدی 
نیستند و صرفا می خواهند پیشنهادی فنی و کارشناسی ایران را 
به حاشیه برده و با رادیکالی کردن فضا و القای تندرو بودن تیم 
هسته ای دولت سیزدهم، به هر قیمتی هم که شده است ایران 

را پای میز مذاکره نگه دارند.

مقامات ارشد وزارت خارجه: 
در مذاكرات وین طرح گام به گام یا توافق موقت مطرح نیست

حسینی از نهایی شدن لایحه بودجه 14۰1 کل کشور 
در دولت خبر داد و گفت: یک شنبه آینده لایحه بودجه 

تقدیم مجلس می شود.
سیدمحمد حســینی روز دوشــنبه در نشست خبری با 
اصحاب رســانه اظهار کرد: تعامــل دولت و مجلس یك بحث 
راهبردی است و ما تاکید داریم که همواره بین دولت و مجلس 
همکاری برای خدمت وجود داشــته باشــد. وی افزود: باید از 
حاشیه و مســائل تنش زا پرهیز کنیم چرا که دود چالش ها به 

چشم مردم خواهد رفت.
معاون پارلمانی رئیس جمهوری با اشاره تعاملات دولت و 

مجلس در بحث رأی اعتماد به وزیران، تصریح کرد: سعی کردیم 
در موضوع رأی اعتماد به ابهامات و سؤالات نمایندگان پاسخ دهیم 
و نمایندگان هم همکاری خوبی داشتند به طوری که اکثر وزیران 
بالای 2۰۰ رأی آوردند. حسینی با بیان اینکه لایحه بودجه در 
دولت نهایی شده است، گفت: قرار شد روز یکشنبه آینده لایحه 
بودجه ۱4۰۱ تقدیم مجلس شود که رئیس جمهوری در مجلس 
حضور یافته و لایحه را تقدیم می کند. وی خاطر نشان کرد: بودجه 
مهم ترین لایحه دولت اســت چرا که ریل گذاری برای یك سال 
است و برنامه هایی که رئیس جمهوری اعلام کرده در این برنامه 

تجلی پیدا می کند.

معاون مجلس رئیس جمهور خبر داد

لایحه بودجه در دولت نهایی شد
یک شنبه آینده بودجه۱۴۰۱ تقدیم مجلس می شود


